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 المستخلص

إنٗ الاسخفادة يٍ بٛاَاث الأسصاد انًقاست ٔكزنك يخشصاث انًُٕرس  البحث يهدف هذا

ٔنفٓى . انًُاخٙ الإقهًٛٙ نذساست حالاث انضفاف انحاصهت فٙ انًًهكت انعشبٛت انسعٕدٚت

 )خصائص انضفاف فٙ انًًهكت انعشبٛت انسعٕدٚت حى حساب يؤشش انًطش انقٛاسٙ 
(SPI ٔرنك باسخخذاو يخشصاث الأيطاس نًُٕرس انًُاخ الإقهًٛٙ ٔيٍ رى يقاسَت َخائش

ٔلاسخكشاف حالاث . حساباث انًؤشش يع انبٛاَاث انًقاست انخٙ حى انحصٕل عهٛٓا

: انضفاف  انًؤرشة حى حقسٛى انًًهكت انعشبٛت انسعٕدٚت إنٗ رلاد يُاطق يُاخٛت ْٔٙ

ٔقذ ٔصذ . انغشبٛت ٔأخٛشاً انًُطقت انضُٕبٛت انغشبٛتانًُطقت انشًانٛت انششقٛت ٔانشًانٛت 

أٌ ًَط حٕصٚعاث قٛى يؤشش انًطش انقٛاسٙ ٚخفق يع يزٛهّ انز٘ حى انحصٕل عهّٛ يٍ 

ٔيع ْزا فقذ ٔصذ أٌ ًَط بعض حالاث انضفاف . انبٛاَاث انًقاست نًعظى حالاث انضفاف

شة قٛى انًطش انُاحضت يٍ ٔنخصحٛح رنك حى يعاٚ. ٚخفق يع يزٛهّ نهبٛاَاث انًقاست لا

ٔبعذ يعاٚشة . انًُٕرس انًُاخٙ يع قٛاساث انًطش باسخخذاو طشٚقت الاَحذاس انبسٛط

بٛاَاث يخشصاث انًُٕرس انًُاخٙ حى إعادة حساب يؤشش انًطش انقٛاسٙ راَٛتً ٔأدٖ رنك 

م إنٗ ححسٍ كبٛش عُذ يقاسَت قٛى انًؤششاث نُخائش انًُٕرس ٔانبٛاَاث انًقاست حٛذ ٔص

يٍ انحالاث عهٗ انًُطقت انشًانٛت انغشبٛت % 89انخٕافق بٍٛ انحانخٍٛ إنٗ َسبت 

ٔقذ  . نهًُطقت انضُٕبٛت انغشبٛت% 89ٔانًُطقت انشًانٛت انششقٛت بًُٛا ٔصم إنٗ َسبت 

أظٓش حقٛٛى انضفاف نهعقٕد الأخٛشة أٌ انًُطقت انشًانٛت نهًًهكت انعشبٛت انسعٕدٚت كاَج 

ٔعهٗ رنك فئٌ َخائش ْزا انعًم . يٍ انًُطقت انضُٕبٛت انغشبٛتأكزش عشضت نهضفاف 

حشضع عهٗ اَخٓاس ْزِ انطشٚقت نعًم دساساث حشخٛصٛت نهضفاف نهًُاخ ( انبحزٙ)
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Abstract 

This research work is aimed to utilizing observational and Regional Climate Model 

(RCM) data to study recent drought events in Saudi Arabia.  In understanding drought 

characteristics over the country, the widely accepted Standardized Precipitation Index 

(SPI) is calculated using the RCM rainfall and these indices are then compared with the 

same obtained data from the observations.  To explore regional drought events, Saudi 

Arabia is divided into three climatic regions, namely, the north-west, the north-east and 

the south-west.  The patterns of SPIs calculated from the RCM rainfall are found to be 

similar with those obtained from the observed data for most of the drought cases.  

However, a considerable number of drought events are found to be out of phase for the 

two data sources.  To overcome this difficulty, a simple regression method was used to 

calibrate RCM rainfall and recalculate SPI using calibrated RCM data.  The calibrated 

RCM rainfall provides SPI matching about 98% drought cases to the observed data for 

the north-west and north-east regions, whilst about 68% for the south-west.  The drought 

assessment shows that, in the recent decades, the north-west and north-east regions are 

more drought-prone than the south-west region of the country.  Thus, the results of this 

work could serve as a potential drought diagnostic tool for the future climate. 

 


